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Vedr. EU Kommissionens forslag til ny veterinærlægemiddelforordning og dyrlægers adgang til at 

udlevere afmålte mængder medicin 

Økologisk Landsforening og Den Danske Dyrlægeforening har i en årrække peget på, at det er problematisk, 

at danske dyrlæger ikke må udlevere afmålte mængder medicin. 

Det betyder, at økologiske landmænd, mindre besætninger uden sundhedsrådgivningsaftale, flertallet af 

bedrifterne med små drøvtyggere, hesteholdere, fjerkræejere. Kæledyrsejere m.fl får udleveret meget 

store mængder medicin, som skal bortskaffes efter endt behandling. 

Det er imod al sund fornuft, det giver et uetisk ressourceforbrug, og der er på den måde reelt ikke styr over 

hvor meget medicin, der er i omløb, og risikoen for overtrædelser både utilsigtede og bevidste stiger. 

Der er tale om et dansk forbud, idet Rådets direktiv 81/851/EØF af 28. september 1981 om indbyrdes 

tilnærmelse af medlemsstaternes lovgivning om veterinærmedicinske præparater med artikel 24, giver 

mulighed for at fastlægge hvilke personer, og på hvilke vilkår disse personer kan udlevere afmålte 

mængder medicin uden at have en fremstillertilladelse. Det er en mulighed som er udnyttet i andre EU 

lande. 

Økologisk Landsforening har lavet en opgørelse over udleverede mængder på tilfældigt valgte 

mælkebedrifter, hvoraf det fremgår, at der ved hver behandling udleveres to gange så meget eller mere, 

end den mængde, der skal bruges. 

For visse dyrearter er der tale om, at der kun skal bruges 1 ml ud af 100 udleverede milliliter. 

Økologisk Landsforening og Den Danske Dyrlægeforening har i fællesskab formuleret et forslag til, hvordan 

kravene til udlevering af afmålte mængder medicin kunne organiseres, så der er sikkerhed for midlernes 

kvalitet og sikkerheden omkring håndtering af disse, herunder dyr og menneskers sundhed. 

Sundheds- og ældreministeriet (SUM) var sidste år i marts vært for et interessentmøde med deltagelse af 

Landbrug & Fødevare, Den Danske Dyrlægeforening, Veterinærmedicinsk Industriforening, 

Apotekerforeningen og Økologisk Landsforening samt Miljø- og Fødevareministeriet. Modellen for 

udlevering blev fremlagt på dette møde. Sundheds- og Ældre ministeriet har efterfølgende udarbejdet et 

notat dateret 6. april i år, hvor de kommenterer på de ønsker, der blev fremført. 

Af dette notat fremgår det blandt andet, at EU kommissionen har fremlagt forslag til ny 

veterinærlægemiddelforordning. Forslaget giver med artikel 91 stk. 2 dyrlæger adgang til at 

udlevere afmålte mængder medicin, hvis dyrlægerne får en detailhandlergodkendelse. Det hilser 
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vi velkommen. Det er derfor med stor beklagelse, at vi kan konstatere, at de danske myndigheder 

ikke kan bakke op om forslaget, som det er fremsat.  

Økologisk Landsforening, Veterinærfaglig Industriforening og Den Danske Dyrlægeforening mener, 

at det er vigtigt, at Kommissionens forslag gennemføres, og ser gerne at det forenkles i 

overensstemmelse med forslaget fra EU parlamentet ændringsforslag nr. 212, som indebærer, at 

dyrlæger ikke skal have en detailforhandlergodkendelse for at udlevere afmålte mængder 

medicin. 

Notatet fra SUM efterlader det indtryk, at forslaget kun er på et meget tidligt stadie. Vi kan 

imidlertid konstatere, at EU Parlamentet vedtog deres rapport den 10. marts i år, og at de stemte 

for, at forhandlingerne med ministerrådet skal indledes. Vi erfarer endvidere, at der kører tekniske 

rådsarbejdsgruppemøder, det seneste skulle have været afholdt 14. og 15. april 2016.  

Økologisk Landsforening er derfor af den opfattelse, at processen er fremskreden, og det haster 

med at indhente et dansk politisk mandat, så der er sikkerhed for, at det danske bidrag i de 

tekniske rådsarbejdsgrupper afspejler det parlamentariske grundlag med hensyn til, om dyrlæger 

skal kunne udlevere afmålte mængder medicin.  

Der er en henvendelse på vej til SUM fra deltagere i interessentmødet sidste år, hvor 

interessenterne gør opmærksom på, at der er behov for at indhente et politisk mandat, så der er 

vished for at det danske bidrag til de tekniske rådsarbejdsgruppemøder svarer til det 

parlamentariske ønske i Danmark. 

Miljø- og Fødevareudvalget modtager denne orientering, da vi i Økologisk Landsforening mener, at 

det haster med at få politisk opmærksomhed på sagen. 

Med venlig hilsen 

 

Sybille Kyed  

 


